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وصول مطالبات  مالکین لکوموتیو
مدیرعامل راه آهن از پرداخت کامل مطالبات مالکین لکوموتیو از محل وصول 
مطالبات خبر داد و گفت: با روند اصلاحی پیش رو، تمامی حلقه های حمل بار از 

مالک بار تا خریدار بار منتفع خواهند شد.
سید میعاد صالحی مدیرعامل راه آهن با اشاره به وعده ای که به مالکان لکوموتیو جهت پرداخت 
مطالبات معوق داده بود، گفت: به لطف خدا وعده ای که در مهرماه به مالکین لکوموتیو دادیم کاملًا 
انجام شد و با انضباط بخشی به فرآیند مالی بین مالکین واگن و راه آهن تعهدات راه آهن به 
مالکان لکوموتیو پرداخت شد. این آغاز اصلاح مسیر است که گام های اولیه آن انضباط مالی بوده 
و گام های بعدی نیز در موضوع لکوموتیو و حوزه های دیگر است.وی خاطر نشان کرد: از 30 هزار 
واگن باری در گردش، حدود 8 هزار واگن به صورت شیر ترمز بسته سیر می کردند که طی دو 
ماه، این تعداد به صفر رسید و اکنون هیچ واگن با شیر بسته اعزام نمی شود.صالحی با بیان اینکه 
در اصلاحاتی که انجام می دهیم بخش مهمی از آن درباره لکوموتیو هستند، گفت: اکوسیستم 
اصلاح شده ای برای راه آهن بنا می نهیم که برای همه برد- برد است. از مطالباتی که وصول 
شــده یک ریال در حوزه دیگری صرف نشده بلکه ابتدا بدهی راه آهن به شرکت های مالک 
لکوموتیو پرداخت شده است. در آذرماه سه اقدام اصلاحی در راه آهن انجام شده است.معاون وزیر 
راه و شهرسازی با اشاره به اینکه قطار کامل قطار است که تمام واگن هایش برای یک شرکت 
باشد، ادامه داد: طبق قانون برنامه هفتم توسعه، تا پایان سال دوم اجرای این قانون، بایستی قطارها 
به صورت کامل اعزام شوند که اکنون این کار را انجام شده است و تمامی قطارها باید به صورت 
کامل سیر کنند. وی با بیان اینکه با حذف امضای اشخاص، اکنون تمامی بارنامه ها به صورت 
کاملًا سیستمی انجام می شوند و برای صدور بارنامه از اعمال سلیقه پرهیز می شود، تصریح کرد: 
در حال حاضر پرداخت های عمده شرکت های باری بروز شده نیز انتظار دارند که بارها خوب و 
منظم حمل شود.صالحی با تأکید بر اینکه اصلاحات در راه آهن به صورت همه جانبه در حال اجرا 
است، عنوان کرد: اکنون انتظار داریم تا نقشی که در این سیستم برای مالکان لکوموتیو دیده شده، 
به درستی اجرا شود.مدیرعامل راه آهن سپس با اشاره به پرداخت هفت صورت وضعیت مالکان 
لکوموتیو در سه ماه گذشته تأکید کرد: از مالکان لکوموتیو برنامه ای عملیاتی و اجرایی برای دو ماه 
آینده به جهت افزایش آماده به کاری و قابلیت اطمینان کشنده ها می خواهیم به نحوی که معاونت 

بهره برداری راه آهن بتواند برنامه ریزی مناسبی برای حمل بار داشته باشد.

تحویل 1200 واحد نهضت ملی مسکن در سال جاری
مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید پرندگفت: یک هزار و 200 واحد نهضت 

ملی مسکن در سال جاری در پرند تحویل داده شده است.
آرش صیادی مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید پرند، روند اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
و همچنین مسکن مهر آن شهر جدید را تشریح کرد و گفت: از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون 
برای حدود 30 هزار و 500 واحد نهضت ملی مسکن در شهر جدید پرند )واقع در استان تهران( 

تأمین زمین و عقد قرارداد با پیمانکار برای احداث واحدهای مسکونی انجام شده است.
مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید پرند ادامه داد: در حدود 15 هزار واحد مسکونی در مرحله 
پایان فونداســیون است و چنانچه تأمین خدمات زیربنایی به ویژه آب و فاضلاب انجام شود، 
حداقل بین یک هزار تا یک هزار و 200 واحد مسکونی نهضت ملی مسکن را تا پایان امسال 

تحویل خواهیم داد.
وی در بیان تکمیل واحدهای مسکونی مهر نیز گفت: باقیمانده مسکن مهر پرند، یکهزار و 
369 واحد است که این تعداد پروژه ها از جمله پروژه هایی هستند که عمدتاً تعاونی ساز و دارای 
مشکلات حقوقی هستند. بخشی از آنها مشکلات حقوقی شان برطرف شده و در برنامه است 
تا پایان امسال حدود 300 واحد از این میزان واحد باقیمانده، تکمیل و تحویل متقاضیان شود. 
باقیمانده واحدهای مسکونی مهر که حدود یک هزار واحد خواهد بود پیچیدگی های زیادی دارند 

که در صدد رفع مشکلات آنها در زمان مقتضی هستیم.
مدیرعامل شهر جدید پرند گفت: از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون 11 هزار و 800 واحد مسکونی 
در شهر جدید پرند بهره برداری شد که از این میزان، حدود 11 هزار و 400 واحد مسکن مهر و 

496 واحد نهضت ملی مسکن است.
صیادی در خصوص نظارت بر مشاوران املاک و ساماندهی بنگاه های املاک در شهر جدید 
پرند، توضیح داد: حدود 2 ماه این کارگروه تشــکیل و کار دنبال شــد. بر اساس بررسی ها و 
بازدیدهای میدانی از شهر جدید پرند، حدود 138 بنگاه متخلف پلمب شد که این کار تأثیر مناسبی 
در بازار مسکن پرند گذاشت.وی با بیان اینکه این موضوع در حال پیگیری است، گفت: حدود 
15 هزار واحد مسکونی خالی پرند شناسایی و به وزارت راه و شهرسازی گزارش شد تا مراحل 

معرفی واحدها به سازمان امور مالیاتی انجام شود.
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی در خصوص زمان اتمام تحویل واحدهای مسکونی، 
گفت: در دولت انقلابی تلاش زیادی برای تحویل مسکن به مردم صورت گرفته است و تلاش 

می کنیم تا پایان کاری دولت، کار تحویل مسکن مهر در کشور به اتمام برسد.

 100 شرکت برتر در کشور 
موتور محرک اقتصاد هستند

مدیرعامل سازمان مدیریت صنعتی با بیان اینکه امسال پنج شرکت دانش 
بنیان در فهرســت 100 شرکت برتر کشور قرار دارند، گفت: 87 درصد از 
میزان فروش شرکت ها در کشور به 100 شرکت برتر اختصاص دارد که این 

شرکت ها موتور محرک اقتصاد کشور هستند.
مصطفی مؤمنی دیروز در بیست و ششمین دوره همایش رتبه بندی شرکت های برتر ایران که با 
حضور وزرای اقتصادی و صنعت، معدن و تجارت در مرکز همایش های صدا و سیما برگزار شد، 
اظهار داشت: بهره وری در کشور ارتقا یافته است و این 100 شرکت از صنایع مادر و ارزآور هستند، 
البته پنج شرکت دانش بنیان نیز در فهرست 100 شرکت برتر قرار دارند که اتفاق مبارکی است.

مدیرعامل سازمان مدیریت صنعتی افزود: پیشبرد صنعت و توسعه فضای کسب و کار یکی از 
وظایف مهم این سازمان است و در کنار آن رویدادهای مختلف را برگزار می کند.

وی با اشــاره به شناسایی شرکت های برتر گفت: تولید اطلاعات موثق و دقیق از وضعیت 
شرکت ها و شفاف سازی و تحلیل فضای کســب و کار می شود. امسال صورت های مالی و 
گزارش های حسابرسی شرکت ها در سال گذشته را دریافت کردیم و تحلیل داده ها بر اساس 

33 شاخص صورت می گیرد.
مؤمنی با اشاره به اینکه شاخص فروش یکی از مهم ترین شاخص ها در ارزیابی شرکت های 
برتر است، بیان کرد: در سال های گذشته این شاخص ها توسعه پیدا کرده است که این شاخص ها 

کمی هستند ضمن اینکه در سال های آینده شاخص های جدید ارایه می شود.
وی عنوان کرد: در بررسی شرکت ها مشخص شد که نرخ رشد همراه با تورم در فروش کاهشی 
بود، اما نرخ رشد واقعی فروش افزایشی بود؛ یعنی در یک سال گذشته که مبنای ارزیابی بوده مهار 
تورم صورت گرفته و قیمت ها توسط دولت کنترل شده و 11 درصد نرخ واقعی فروش افرایش 

یافته که به خاطر رشد تولید و ارزش افزوده است.

اخبار کوتاه 

اگرچه عزم دولت در اجرای وعده ساخت 4 میلیون 
مسکن جزم است، اما در اجرای آن برخی چالش ها 
و موانع پیش روی وزارت راه و شهرسازی قرار دارد 

که این چالش ها باید در زمان مناسب حل شود.
وعده انتخاباتی ساخت 4 میلیون واحد مسکونی سید ابراهیم 
رئیسی، گرچه در نگاه ابتدایی این وعده انتخاباتی جز محالات 
بود، اما دولتمردان با عزم جدی این وعده انتخاباتی را به مسیر 
عملی شدن سوق دادند اما قطعاً رفع موانع موجود و تأمین مالی 

این ابر پروژه کشور با دشواری های همراه خواهد بود.
پس از گذشت دو سال از ریاست دولت سیزدهم در مسیر ساخت 
4 میلیون واحد مسکونی فراز و نشیب های مانند تأمین زمین، 
پرداخت تســهیلات به متقاضیان و تأمین مالی … با دست 
اندازها و موانعی رو به رو شده و اگر این چالش ها در بره زمانی 
مناسب هموار نشوند، ممکن است سرنوشتی مشابه مسکن مهر 
در انتظار متقاضیان این واحد مسکونی باشد که هم اکنون نیز 
بیش از 140 هزار واحد مسکن مهر، تحویل متقاضیان نشده که 
با همت وزیرجوان راه و شهرسازی در آینده نزدیک این بحران 

نیز به پایان خواهد رسید.
مهرداد بذرپاش وزیر جوان کابینه سیزدهم با اعلام اینکه در 
سراسر کشــور یک میلیون و 935 هزار و 276 واحد مسکونی 
طرح حمایتی دولت در دســت ساخت است، گفت: واحدهای 
مسکونی طرح نهضت ملی مسکن به صورت واگذاری زمین 
برای ساخت واحد مسکونی در شهرها و در روستاها، انبوه سازی 
در اراضی اجاره، بافت های فرسوده شهری، خود مالکی، نوسازی 

و بهسازی واحدهای مسکونی روستایی و تکمیل مسکن مهر 
در حال ســاخت است. با توجه به پشتکار جدی و عزم ریاست 
محترم کشور و وزارتخانه های دخیل در راستا نشانه های خوبی 
در خصوص تعهد به این وعده به چشــم می خورد اما عده ای 
از کارشناســان این وعده را ملموس و وعده دولت در خصوص 
ساخت 4 میلیون مسکن در 4 سال دولت سیزدهم با توجه به 
عقب افتادگی های که از این دولت پیشین به جا مانده است صرفاً 

یک شعار می دانند.
انباشت مسایل حل نشده در حوزه مسکن طی دهه های اخیر، با 
راهکارهای کوتاه مدت و تک وجهی قابل حل نیست. اواخر سال 
گذشته )1401( ابوالفضل نوروزی، مشاور وزیر راه و شهرسازی 
با تأیید بالا بودن ســهم زمین از قیمت تمام شده مسکن، این 
عدد را در کل کشــور 60 درصد اعلام کرد و در ادامه عدد آن 
را در تهران 70 درصد اعلام کرد. بارها کارشناسان گفته اند که 
قیمت زمین بیش از حد بالاست و همین موضوع، منجر به گرانی 

مسکن شده است.
بر اساس نظریه کارشناسان حوزه مسکن، سهم ساخت مسکن 
از قیمت تمام شده زمین در بسیاری از کشورها، فقط 30 درصد 
عنوان شده است. البته در مهرماه امسال بانک مرکزی گزارشی 
از تغییرات بازار معاملات مســکن استان تهران که برگرفته از 
آمارهای خام سامانه ثبت معاملات املاک و مستغلات کشور 
بوده، انتشار داد. عمق فاجعه بر این اساس بود که افزایش قیمت 
مسکن در تهران را نسبت به سال پیش، 80 درصد نشان می دهد.
بازار مسکن مانند هر بازار اقتصادی دیگر تابع قانون عرضه و 

تقاضا است و زمانی که عرضه در بازار به اندازه کافی رخ ندهد، در 
بازار شاهد نیاز شدید از سوی متقاضیان خواهیم بود که در مقابل 
موجب افزایش قیمت مسکن در بازار خواهد شد. افزایش قیمت 
مسکن در بازار موجب سوداگری دلالان خواهد شد که دست به 

عمل »احتکار« می زنند.
کارشناسان اعلام می کنند آنچه که می تواند این کسری را در 
بازار مسکن جبران کند افزایش عرضه زمین به بازار مسکن است. 
ســاخت مسکن نیازمند زمین بوده ولی به علت ایجاد انحصار 

طلبی عده ای از سوداگران این اتفاق در بازار مسکن رخ نداد. این 
در حالی است که تعداد زیادی زمین در اطراف شهرهای جدید 
تهران وجود دارد که با شناسایی این زمین ها می توان کسری 
مســکن را جبران کرد که در مقابل موجب ایجاد ثبات در بازار 
مسکن می شود.حسن تیزمغز مشاور وزیر راه و شهرسازی در امور 
نهضت ملی مسکن در گفت وگو با خبرنگار مهر با تاکید بر اینکه 
عدم وام دهی بانک در راستای قانون جهش تولید موجب بر زمین 
ماندن وعده انتخاباتی رئیس جمهور خواهد شد، گفت: هیأت 

دولت طی جلساتی که با حضور رئیس جمهور برگزاری کرد، 
موظف به پرداخت تسهیلات مسکن در راستای قانون جهش 
تولید مسکن هستند. البته بانک های که در این مسیر کم کاری 
کنند قطعاً 20 درصد جریمه می شوند و بانک مرکزی باید پیگیری 

جریان وام دهی باشد.
مشــاور وزیر راه و شهرسازی در امور نهضت ملی مسکن در 
ادامه تاکید کرد: البته بانک ها امروز با بخش خصوصی در حال 
رقابت هستند. بانک ها اقداماتی در راستای ساخت و ساز مسکن 
به بخش خصوصی نمی کنند که این موضوع هم اکنون یکی از 
مشکلات اساسی کشور است. بانک ها باید به عنوان بازوی دولت 

در راستای قانون جهش تولید مسکن حرکت کنند.
این مســؤول در خصوص واحدهای مسکونی که در دست 
بانک ها اســت، گفت: بر اســاس بانک ها باید این واحدهای 
مسکونی را به بازار مسکن برای برقراری تعادل عرضه کنند اما 
بانک ها در حال زد و بند تجاری هستند و این واحدهای مسکونی 
را با بالاترین قیمت در بازار به فروش می رسانند. امروزه قیمت 
تمام شده مسکن در واحدهای نهضت ملی حدود 10 میلیون 
تومان برآورد شــده که با قیمت زمین حدود 25 میلیون تومان 

می توان قیمت گذاری کرد؛ البته بدون محاسبه سود.
مشــاور وزیر راه و شهرسازی در امور نهضت ملی مسکن در 
پایان خاطرنشان کرد: انتظار می رود مشکلات موجود در حال 
حاضر رفع شود و بانک ها با اعطای تسهیلات منابع مالی مورد 
نیاز مسیر ساخت و ساز 4 میلیون واحد مسکونی که وعده رئیس 

جمهور است را هموار کنند.

مسیر پرپیچ و خم تحقق به وعده ساخت 4 میلیون واحد نهضت ملی

اینفوگراف

سرمایه گذاری 15 هزار میلیارد تومانی در بخش شیلات
معاون وزیر جهاد کشاورزی خبر داد:

رییس سازمان شیلات ایران با بیان اینکه 10 درصد 
صید در اقیانوس هنــد را ایرانی ها انجام می دهند، 
گفت: امسال سرمایه گذاری در بخش شیلات به 15 
هزار میلیارد می رسد که بیش از 80 درصد آن توسط 

بخش خصوصی انجام می شود.
سید حسین حسینی دیروز )دوشنبه( در حاشیه همایش ماهیگیری 
مسئولانه با تاکید بر زنجیره ارزش تون ماهیان در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: سال گذشته 11 هزار و 800 میلیارد تومان جذب سرمایه 
گذاری در بخش شیلات جذب شد که بخش عمده سرمایه گذاری 
در کل زنجیره ارزش یعنی پیش تولید، حین تولید و پس از تولید 
است.وی با اشاره به اینکه بیش از 10 درصد صید کل اقیانوس هند 
را ایرانی ها انجام می دهند، افزود: قصد داریم در فاز اول اقدامات را 
برای تازه خوری تون ماهیان را افزایش دهیم زیرا مهمترین صید 
ما از دریا تون ماهیان اســت که بیش از 45 درصد صید کشور را 
شامل می شود.رییس سازمان شیلات کشور تصریح کرد: صیادان 
ایرانی در اقیانوس هند با هزار شناور رتبه اول در غرب اقیانوس هند 
و در کل اقیانوس هند رتبه دوم را دارند.حسینی ادامه داد: یکی از 
بحث های قدیمی در آبزی مصرفی، موضوع کنسرو است و این 
زنجیره ارزش می بایست تکمیل و به روز شود تا بتوانیم علاوه بر 
کنسرو، قابلیت های دیگری فرآوری را در دستور کار داشته باشیم. 
این اقدام هم به ارزان ســازی، فراوانی محصول و افزایش سهم 
سفره از آبزیان کمک خواهد کرد.معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: 
موضوع مذکور دارای دو متولی وزارت جهاد کشــاورزی و وزارت 
صمت است و برای پیشــبرد اهداف نیاز است با بهره برداران و 
بخش خصوصی به صورت چند وجهی تعامل ایجاد شود.وی با 
بیان اینکه در حوزه ایجاد زنجیره ارزش و به روزسانی زنجیره ارزش 
تکلیفی برعهده داریم که در دولت سیزدهم ابلاغ شده است، بیان 
کرد: باید از صید تا سفره را رصد کنیم و هرجایی که نیاز به تقویت 

و پشتیبانی دارد، احصا شود. تا علاوه بر به روزرسانی مصرف کنسرو، 
تازه خوری و ساشــیمی نیز رخ دهد.حسینی گفت: در استفاده از 
فناوری های نوین که برخی از کشورها از جمله ژاپن در آن پیشرو 
هستند با سازمان یونیدو وارد تعامل شدیم تا تکنولوژی های نوین 
از صید تا فرآوری را انتقال دهیم.رییس سازمان شیلات تصریح 
کرد: کیفی سازی ارائه محصول و تنوع گونه در بازار کمک می کند 
که با راه اندازی زنجیره، محصول سالم و قیمت مناسب در همه 
نقاط کشور داشته باشیم.وی با اشاره به اینکه 282 هزار تن، میزان 
تولید ماهی تون در کشور است، گفت: بیشترین میزان مصرف 
این ماهی در قالب کنسرو است و قصد داریم در فاز اول اقدامات 
خود 10 درصد از این محصول را به صورت تازه وارد سفره مردم 
کنیم تا بتوانیم تا این عدد را به 50 درصد برسانم؛ زیرا 96هزار تن 
از این ماهیان گیدر بوده و ظرفیت تازه خوری را دارد.حسینی درباره 
اقدامات سازمان شیلات در متعادل سازی قیمت ها اظهار کرد: با 
همکاری خوبی که بین وزارت صمت، وزارت جهاد کشاورزی و 
ســازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان وجود دارد 
امیدواریم با تنظیم بازار بتوانیم قیمت متعادلی برای محصولات 
شیلاتی داشته باشیم.معاون وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه 
زنجیره ارزش یک موضوع مغفول مانده ای است، افزود: با دستور 
رئیس جمهوری به وزارت کشور برای ابلاغ به استانداران و ایجاد 
زنجیره ارزش در کل صنایع، زنجیره ارزش شیلات به عنوان تیپ 

الگویی به 11 استان کشور ابلاغ شد که نشان دهنده اهمیت غذایی 
کشور است.وی اضافه کرد: در این بخش به غیر از تسهیلات ارزان 
قیمت و آموزش های فنی و مجوزها و زمینه های مطالعه شده برای 
تولید در حوزه زیرساخت ها از بندر گرفته تا بحث سوخت یارانه ای 
یا تعادلی حمایت هایی صورت گرفته است.حسینی درباره صید 
کشورهای دیگر در سواحل ایران، گفت: اکنون هیچ کشور خارجی 
از دریای ما و از منابع و انفال ما بهره برداری نمی کند و اجازه آن 
را هم نمی دهیم.معاون وزیر جهاد کشاورزی درباره سواحل مکران 
بیــان کرد: یکی از موضوعاتی که در این دولت حائز اهمیت بود 
ایجاد دبیرخانه توسعه سواحل مکران برای برنامه جامع و مدیریت 
واحد بود که وزارت جهاد کشــاورزی 21 پروژه و 9 طرح در مورد 
شیلات دارد که در سطح 165 هزار هکتار طرح و برنامه ارائه کرده 
است.به گفته وی، اکنون بیش از 14 پروژه در حال اجراست که 
7 مورد در ســواحل مکران قرار دارد و موضوع مهم برای تغییر 
ساختار پرورش میگو در سواحل مکران با بخش خصوصی تغییر 
از پرورش سنتی به پرورش نیمه متراکم و متراکم صنعتی است.
رییس سازمان شیلات ادامه داد: در حال واگذاری زمین هستیم و 
زیرساخت های اولیه برای انتقال انجام شده که از اردیبهشت ماه 
بســتر برای برداشت آماده می شود. اکنون تولید به طور متوسط 

در هر هکتار 5.5 تن است که در آنجا به 20 تن خواهیم رسید.
حسینی درباره قیمت گذاری دستوری گفت: ادبیات اقتصاد در 
خودش مستتر است، البته حتما با صیانت از حق مصرف کننده و 
تولیدکننده، عرضه و تقاضا می تواند آن را تنظیم کند. هیچ جایی 
قیمت دســتوری جوابگو نخواهد بود مگر اینکه در بحث تامین 
نهاده ها بتوانیم کمک کنیم.وی اضافه کرد: اقتصاد می گوید که 
عرضه و تقاضا باید بازار را تنظیم کند، اما با تعاملی که با کمیته 
حمایت از مصرف کننده و تولیدکننده وجود دارد می توانیم تعادل را 

به یک نقطه مشترکی برسانیم.

تامین مالی 500 هزار میلیارد تومانی 
از بازار سرمایه تا پایان سال

وزیر اقتصاد از کاهــش 50 درصدی 
صدور بخشنامه های تجاری خبر داد 
و گفت: برنامه امســال تحقق تأمین 
مالی 500 هزار میلیارد تومانی از طریق 

بورس است.
سید احســان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و 
دارایی دیروز در بیست و ششمین دوره همایش 
رتبه بندی شرکت های برتر ایران با بیان اینکه در 
14 فصل اخیر و از سال 1395 اقتصاد ایران نرخ 

رشد صعودی را تجربه کرده است، گفت: امسال نیز نرخ رشد مشابه سال قبل مثبت خواهد بود. بر این 
اساس می توان اینگونه جمع بندی کرد که اقتصاد از دام رکود رهیده است.وی با اشاره به اینکه تسهیل 
تولید و خروج از رکود و سرمایه گذاری در دستور کار است، افزود: مساله تسهیل در سطح محیط کسب 
و کار محور دیگری در همین راستاست. سال گذشته تلاش وزارت اقتصاد تسهیل صدور مجوز از طریق 
درگاه ملی مجوزها بود اما امسال مساله روان شدن چرخ حرکت برای بازیگران بالفعل اقتصاد ایران در 

دستور کار قرار گرفته است.
خاندوزی تصریح کرد: در ابتدای سال دولت مصوب کرد که هیچ دستگاهی حق غافلگیر کردن فعالان 
اقتصادی را ندارد و تمام ابلاغیه ها باید از قبل از اجرا در سامانه بارگذاری شود. بر این اساس تا پایان دی 

ماه شاهد کاهش 50 درصدی بخشنامه های تجاری و گمرکی کشور بودیم.
وی ادامه داد: در سال گذشته متوسط رشد واقعی بخش صنعت حوالی 4 الی 5 درصد در نوسان بود 
اما میزان فروش شرکت های بزرگ حدود 18 درصد رشد کرده است.خاندوزی در ادامه تاکید کرد: برای 
شرکت ها بحث تأمین مالی و تأمین انرژی مهم است، بر این اساس در مورد این دو موضوع نیز نیازمند 

تدابیر مشترک هستیم. برنامه امسال تحقق تأمین مالی 500 هزار میلیارد تومانی از طریق بورس است.
وی بیان کرد: سال گذشته 28 درصد تأمین مالی بانکی جدید برای بخش های غیر دولتی از طریق بازار 
سرمایه صورت گرفت.وزیر اقتصاد با اشاره به اینکه در وزارت اقتصاد تلاش کرده ایم تأمین مالی بانکی را 
با کنترل نقدینگی فراهم کنیم، گفت: ابزارهای متفاوت را برای شرکت های خوش نام و معتبر در دستور 
کار قرار دادیم. تأمین مالی شرکت های غیردولتی از بازار سرمایه در 9 ماه سال گذشته 210 هزار میلیارد 
تومان بود که امسال 250 هزار میلیارد تومان از ظرفیت تأمین مالی بورس استفاده کرده اند و امیدواریم این 

رقم تا پایان سال به 500 هزار میلیارد تومان برسد.
وی همچنین گفت: از اینکه شرکت های بزرگ سرحلقه جذب سرمایه گذاری خارجی در کشورمان 
باشند حمایت ویژه ای خواهیم انجام داد ضمن اینکه از شرکت های بزرگ می خواهیم برای خوشه سازی 
و زنجیره های مرتبط صنعتی اقدام کنند. وزیر اقتصاد گفت: روحیه جمعی باید مورد توجه قرار گیرد تا سایر 
صنایع نیز به مرحله رقابت پذیری برسند. همچنین بایستی از منابع داخلی شرکت ها برای سرمایه گذاری ها 
استفاده شود ضمن اینکه دولت از فعالان اقتصادی حمایت می کند بر این اساس در تبصره 2 لایحه بودجه 
معافیت مالیاتی از محل سود انباشته را برای شرکت ها در نظر گرفته ایم که اولویت ما رشد اقتصادی هر 

چند از نظر درآمدی برای دولت نقصان ایجاد شود.

 موازنه افزایش توان خرید
 کارگران و بازنشستگان

معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی گفت: دولت و شرکای اجتماعی 
باید در فضای تعاملی و مبتنی بر شرایط 
روز در نشســت های شورای عالی کار 

موازنه ای برقرار کنند.
علی حسین رعیتی فرد در دیدار صمیمی با اعضای 
هیئت مدیره و بازرسان کانون کارگران بازنشسته 
شهر تهران گفت: از نظرات، پیشنهادات کارشناسی 
و برگزاری نشســت با جامعه کارگری و فعالان 

گروه های مختلف در تعیین دستمزد استقبال می کنیم.وی تأکید کرد: برای رفع نگرانی جامعه بازنشستگان و 
شنیدن نظر این گروه ضمن هماهنگی لازم، از نماینده کانون عالی کارگران بازنشسته برای حضور در یکی 

از نشست های شورای عالی کار و ارائه پیشنهادها به اعضای شورا دعوت خواهد شد.
رعیتی فرد ضمن اشاره به تصریح قانون کار به اجرای مزد منطقه ای، افزود: پیشنهاد مزد منطقه ای اخیراً از 
سوی وزارت اقتصاد و دارایی مطرح و در کمیته های کارشناسی ذیل شورای عالی کار بررسی شده است؛ 
هفته گذشته نیز نشستی به همین منظور برگزار گردید.وی با اشاره به نگرانی و دغدغه جامعه کارگری و 
بازنشستگان در مورد میزان حداقل دستمزد سال آتی گفت: تاکنون در نشست های شورای عالی کار مبحث 

مزد سال 1403 مطرح نشده، اما نشست های کمیته های کارشناسی آن آغاز شده است.
معاون روابط کار وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: در این مسیر نظرات شرکای اجتماعی اخذ و با 
رویکرد کارشناسی جمع بندی و نهایتاً با رأی و نظر شورای عالی کار تلاش می شود به عدد قابل قبولی برای 
مزد سال آینده برسیم.وی تأکید کرد: واحدهای بزرگ و صنعتی با افزایش دستمزد مشکل چندانی ندارند، اما 
این موضوع برای واحدهای خُرد که آمار قابل توجهی از اشتغال کشور را به خود اختصاص داده اند، مهم است.
رعیتی فرد از همراهی و همکاری کانون عالی کارگران بازنشسته کشور و کانون کارگران بازنشسته شهر 

تهران در پیگیری کارشناسی مطالبات و مشکلات بازنشستگان و حل و فصل آن ها تقدیر کرد.
وی خاطرنشــان ساخت: تلاش می کنیم که بهمن ماه امســال، نشست های هم اندیشی در خصوص 
موضوعات مربوط به جامعه کار و تولید با حضور سازمان های کارگری، بازنشستگان و کارفرمایی برگزار شود.
معاون روابط کار وزیر تعاون همچنین ضمن تشریح شرایط فعلی منطقه اظهار کرد: عبور از این وضعیت 
نیازمند افزایش تعامل، توانمندی و تلاش همه جانبه است.وی بیان کرد: در آستانه انتخابات مهم و تأثیرگذار 
مجلس شورای اسلامی هستیم و این انتخابات در سرنوشت همه اقشار کشور مؤثر بوده و حضور، مشارکت 
و انتخاب آگاهانه موجب تقویت و توسعه کشور و حل و فصل مشکلات می شود.رعیتی فرد در خاتمه تأکید 
کرد: باید نگاه ملیّ و منطقه ای را از نگاه و موضوعات حزبی، سیاسی و مسائل داخلی جدا کنیم و همه با 
هم و یک صدا برای ایران و دفاع از کشــور تلاش کنیم و با حضور پای صندوق های رأی بیش از پیش 

دشمنان ایران را مأیوس کنیم.
در ابتدای این نشست، اعضای هیئت مدیره و بازرسان کانون کارگران بازنشسته شهر تهران ضمن ارائه 
گزارش عملکرد، نظرات، دغدغه ها و پیشنهادهای خود در خصوص موضوعات مرتبط از جمله نحوه تعیین 

حداقل دستمزد سال 1403 را بیان کردند.

ایران نهمین تولیدکننده نخود جهان
رییس شورای ملی نخود ایران گفت: طبق گزارش های جهانی، ایران از لحاظ سطح زیر کشت 

نخود رتبه پنجم و از لحاظ تولید رتبه نهم دنیا را به خود اختصاص داده است.
»ناصر مرادی« درباره وضعیت تولید و ســطح زیر کشت نخود در کشور، اظهار کرد: کشورهای هند، ترکیه، روسیه، 
مکزیک و استرالیا بیشترین رتبه تولید نخود جهان را دارند.وی یکی از دغدغه های شورای ملی نخود را فاصله رتبه جهانی 
سطح زیر کشت و تولید این محصول در ایران دانست و افزود: تلاش داریم میزان تولید ما با افزایش عملکرد در واحد 
سطح افزایش پیدا کند تا جایگاه سطح زیر کشت و تولید داخلی این محصول یکسان شود.رییس شورای ملی نخود ایران 
تصریح کرد: طبق آمار وزارت جهاد کشاورزی، سرانه مصرف نخود در کشور حدود 3 کیلوگرم محاسبه می شود، در حالی 
که در برخی کشورها مانند هند، کشورهای عربی و آسیای شرقی سرانه مصرف بین 6 تا 7 کیلوگرم است، البته در این 
بین برخی کشورها سرانه مصرف کمتری از ایران نیز دارند.مرادی درباره راندمان تولید نخود در ایران و جهان گفت: اکنون 
میانگین تولید نخود در مزارع سنتی و کشت بهاره 470 تا 500 کیلوگرم در هر هکتار است در حالی که در کشورهای بزرگ 
تولیدکننده نخود در هر هکتار یک تن محصول برداشت می شود؛ البته در کشت های پاییزه متفاوت است، زیرا برداشت 
محصول بین یک تا 1.2 کیلوگرم در هکتار است.وی افزود: اگر عملکرد در و احد سطح افزایش پیدا کند، نه تنها به معیشت 
کشاورزان کمک می شود، بلکه می توانیم برنامه ریزی مستمری برای صادرات نخود داشته باشیم، بنابراین در این بخش 
نیازمند همکاری کارشناسان مرکز تحقیقات دیم کشور، آموزش کشاورزان، حمایت های وزارت جهاد کشاورزی در تهیه 
ماشین آلات کاشت، داشت و برداشت، دستگاه های سورتینگ لیزری و بسته بندی هستیم تا از کشاورزی سنتی به سمت 
کشاورزی مدرن حرکت کنیم.رییس شورای ملی نخود ایران در خصوص قیمت هر کیلوگرم نخود در مزارع کشور اظهار 
داشت: امسال قیمت هر کیلوگرم نخود کیفی سایز درشت حدود 48 هزار تومان و نخود سایز ریز حدود 40 هزار تومان 
از کشاورزان سر مزرعه خریداری شده است، البته قیمت نخود امسال نسبت به سال گذشته که تا کیلویی 60 هزار تومان 
رسید که کاهش یافت، اما به دلیل افزایش تولید، افت قیمت جبران شده است.مرادی اضافه کرد: قیمت فعلی نخود نسبت 
به هزینه های کارگری و حمل و نقل، مکانیزاسیون، سورتینگ، بسته بندی و معیشت کشاورزان مبلغ زیادی نیست و برای 
پایداری تولید باید قیمت تولیدات کشاورزی برای کشاورزان مقرون به صرفه باشد.وی درباره قیمت جهانی نخود گفت: 
طبق آمارها قیمت هر کیلوگرم نخود ایرانی سورت شده در بازار جهانی بین هزار تا 1100 دلار در هر تن است، در حالی که 
قیمت نخود ترکیه 1400 تا 1500 دلار در هر تن خریداری می شود. اگر بخواهیم قیمت نخود ایرانی را با کشورهای ترکیه، 
مکزیک، هند و کانادا مقایسه کنیم، از نرخ پایینی برخوردار است.رییس شورای ملی نخود ایران درباره ویژگی های نخود 
ایرانی افزود: نخود درصد پروتئین بالایی دارد و دارای سایز و رنگ های مختلف است، اما مهم ترین مؤلفه در قیمت گذاری و 
کیفیت نخود، طعم، رنگ و سایز آن است به طوری که نخود دارای سایزهای مختلف است.مرادی با بیان اینکه سایز نخود 
ایرانی تقریباً بین 5 تا 10 است، اظهار داشت: سایز بخش عمده نخود کشور 8 و 20 درصد تولیدات دارای سایز 9 است، اما 
در مبادلات تجاری بیشتر نخودهای سایز 7 به بالا صادر می شود.به گفته وی، در کشورهایی مانند کانادا و استرالیا و دیگر 
کشورهای عمده تولیدکننده جهان، نخود با سایز 12 تولید می شود، اما طعم و مزه و رنگ نخود ایرانی از سایر کشورها 
متفاوت است.رییس شورای ملی نخود ایران بر این باور است که برای جهش صادراتی در این محصول، باید با اصلاح نژاد 
و کارهای ژنتیکی به سمت تولید نخود با سایز 12 گام برداریم تا بتوانیم در بازارهای جهانی تولیدی رقابتی داشته باشیم.

مرادی درباره مشکلات و راهکارهای حمایت از تولیدکنندگان داخلی، گفت: واقعیت این است که اکنون کشاورزان و 
تولیدکنندگان ما در برخی استان ها همچون کرمانشاه که از 950 هزار هکتار اراضی کشاورزی موجود بین 700 تا 750 هزار 
هکتارش اراضی دیم است، محصولات دیم کشت می کنند.وی تاکید کرد: امروز کشت های ما باید بر اساس اولویت های 
کشور از لحاظ منابع آبی باشد، در بحث مکانیزاسیون، فرآوری، سورتینگ و بوجاری کردن تولیدکننده ما علاوه بر جذب 
سرمایه گذاری در این بخش به کمک و حمایت های دولت در بحث ارائه تسهیلات کم بهره نیازمند است به طور مثال 
طی چند سال گذشته اولین دستگاه سورتینگ و بوجاری لیزری در کرمانشاه خریداری شد که یک خط کامل در آن زمان 
750 میلیون تومان تمام شده است.رییس شورای ملی نخود ایران گفت: اگر امروز بخواهیم همان خط تولید را در کشور 
داشته باشیم، باید 7 تا 8 میلیارد تومان هزینه کنیم که این مبلغ 10 برابر قیمت چندین سال گذشته تمام می شود؛ بنابراین 

تولیدکنندگان ما توان چنین سرمایه گذاری را ندارند؛ بنابراین نیازمند کمک های دولتی هستیم.

ارز چندنرخی، منشأ بیش اظهاری واردات و کم اظهاری صادرات است
وزیر صمت گفت: منشأ بیش اظهاری واردات و کم 

اظهاری صادرات در تجارت، ارز چند نرخی است.
عباس علی آبادی وزیر صنعت، معــدن و تجارت دیروز در 
بیست و ششــمین دوره همایش رتبه بندی شرکت های برتر 
ایران اظهار کرد: منشــأ بیش اظهاری واردات و کم اظهاری 
صادرات در تجارت، ارز چند نرخی است. بسیاری از شرکت های 
فعال در یک صنعت صرفاً به خاطر استفاده از منافع ارزی وارد 

آن حوزه شده اند.
وی افزود: باید شرکت های بزرگ در عرصه بین المللی حضور 
پیدا کرده و به رقابت بپردازند و رشد صنعتی پایدار و صادرات 

محور باید به محوری در سنجش شرکت های برتر تبدیل شود.
علی آبادی ادامه داد: در گذشته در مجموعه ای که فعال بودم 
مــواد اولیه را 40 دلار خریــداری می کردیم و در هر کیلو 40 
هزار دلار فروش می رفت که نشاندهنده ارزش افزوده بالای 

آن حوزه بود.
وی تصریح کرد: مســولیت پذیری یکی از شــاخص های 
پیشــنهادی اهل فن برای سنجش شرکت هاست. بخشی از 
درآمد شرکت ها باید صرف توسعه منطقه استقرار آن شرکت 

شود.
وزیــر صنعت، معــدن و تجارت همچنین گفــت: یکی از 

مشکلات کشور نرخ تشکیل سرمایه است. در لایحه بودجه 
نکته ای گنجانده شــده که فرصت تشکیل ســرمایه را از ما 

می گیرد.
علی آبادی با اشاره به اینکه امروز فناوری خودروهای احتراقی 
را نباید به مفت هم خریداری کرد، تصریح کرد: مرکز دیده بانی 
در ایمیدرو با هدف سنجش استعدادهای هر منطقه در راستای 

توسعه کسب و کار ایجاد شود.
وی با بیان اینکه باید جدی تر به توسعه کشور مبتنی بر صنعت 
فکر کنیم، تاکید کرد: باید به سمت صنعتی شدن صنایع حرکت 
کرد؛ اکنون آب گران قیمت را به صنایع کشور می دهیم و یا از 

پساب به صنایع اختصاص می دهیم.
وزیر صمت افزود: توسعه صنعتی ما بیشتر در قالب اقدامات 
فرصت طلبانه اتفاق افتاده است به همین جهت معمولاً شاهد 

ورود فناوری هایی هستیم که عمرشان تمام شده است.
وی تاکید کرد: اعتقاد ندارم که همه شرکت های نیمه تعطیل 
باید احیا شــود؛ چراکه عمر یک سری از فنّاوری ها تمام شده 
و زیرســاخت های آن نیست؛ ضمن اینکه هزینه های حمل 
بیشتر از هزینه های تولید است. از این رو در سازمان گسترش 
و نوسازی صنایع باید رصد فناوری ها مورد توجه قرار گیرد و 

صلاحیت سنجی فناوری ها صورت گیرد.
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